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ΝΕΟΕΛΛΗΝΙΚΗ ΓΛΩΣΣΑ Β ΓΥΜΝΑΣΙΟΥ 
3Η ΕΝΟΤΗΤΑ - Συζυγίες του ρήματος 

 
 

  Όσα ρήματα κλίνονται κατά τον ίδιο τρόπο αποτελούν μια συζυγία. Οι συζυγίες, 
δηλαδή, αποτελούν τις κύριες κατηγορίες στις οποίες ομαδοποιούνται οι καταλήξεις 
των ρημάτων. Η κατηγοριοποίηση αυτή γίνεται με βάση τη θέση του τόνου στον 
ενεστώτα (ενεργητικό και μεσοπαθητικό). Έτσι, τα ρήματα χωρίζονται σε δύο 
συζυγίες,     στην α΄ και β΄ συζυγία. 
 

  

α΄ συζυγία β΄ συζυγία 
Στην α΄ συζυγία ανήκουν τα ρήματα που 
στον ενεστώτα δεν τονίζονται στην 
κατάληξη, αλλά στο θέμα:  

• όσα ρήματα έχουν κατάληξη 
ενεστώτα ενεργητικής φωνής –ω 
(τονίζονται δηλαδή στην 
παραλήγουσα) 

 
Π.χ.  λύνω, γράφω, ντύνω, ξέρω, αφήνω 
  

• όσα ρήματα έχουν κατάληξη 
ενεστώτα παθητικής φωνής –ομαι 
(τονίζονται δηλαδή στην 
προπαραλήγουσα).  

 
Π.χ. λύνομαι, γράφομαι, ντύνομαι 

Στη β΄ συζυγία ανήκουν τα ρήματα που 
στον ενεστώτα τονίζονται στην κατάληξη 
και όχι στο θέμα:  

• όσα ρήματα έχουν κατάληξη 
ενεστώτα ενεργητικής φωνής –ώ 
(τονίζονται δηλαδή στη λήγουσα) 
 

π.χ. μιλάω-μιλώ, γελάω-γελώ, αδικώ 
 

• όσα ρήματα έχουν κατάληξη 
παθητικής –ιέμαι και -ούμαι 
(τονίζονται δηλαδή στην 
παραλήγουσα) 

 
π.χ μιλιέμαι, γελιέμαι, αδικιέμαι-αδικούμαι, 
φοβάμαι 
 

ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ Φ. ΠΑΘΗΤΙΚΗ Φ. ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ Φ. ΠΑΘΗΤΙΚΗ Φ. 

λύνω 
λύνεις 
λύνει 
λύνουμε 
λύνετε 
λύνουν(ε) 
 

λύνομαι 
λύνεσαι 
λύνεται 
λυνόμαστε 
λύνεστε/-όσαστε 
λύνονται 
 

χτυπώ/-άω 
χτυπάς 
χτυπά/-άει 
χτυπάμε/-ούμε 
χτυπάτε 
χτυπούν(ε)/χτυπάν(ε) 
 

χτυπιέμαι 
χτυπιέσαι 
χτυπιέται 
χτυπιόμαστε 
χτυπιέστε/-ιόσαστε 
χτυπιούνται/-
ιόνται 

  
Προσοχή: η διαφορά αυτή στον τονισμό εντοπίζεται μόνο στον ενεστώτα, στον 

παρατατικό και στον εξακολουθητικό μέλλοντα (και στις δύο φωνές). 
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Ασκήσεις 

Να εντοπίσετε τη φωνή και τη συζυγία των ρημάτων στις παρακάτω προτάσεις. 

Ρήματα Φωνή Συζυγία 

Ήταν άνθρωπος που αγαπήθηκε πολύ   

Έπλενε όλη την ημέρα τα ρούχα.   

Κουράστηκα από τις δουλειές.   

Έχει ξεκαθαρίσει τη θέση του.   

Κοιμόταν πάνω στον καναπέ.   

Το δικαστήριο τον έκρινε αθώο.   

Έπαθε μια βαριά κατάθλιψη.   

Ξύπνησε απότομα με αναφιλητά.   

 

Να βρεις σε ποια συζυγία ανήκουν τα παρακάτω ρήματα. 

 

  

  

ρήμα συζυγία ρήμα συζυγία ρήμα συζυγία 

κτυπώ  μιλώ  θύμωσα   

γυρίζω  θλίβομαι  χτενιζόμουν  

νυστάζω  χτυπιέμαι  θα τηλεφωνήσω  

βασανίζομαι  κατεβαίνω  έχει αρπάξει   

τραγουδώ  ακουμπώ  θυμώσαμε  

ερημώνω  καλούμαι  ειδοποίησε  

βαριέμαι  τρώω  γαυγίζει  

θυμάμαι  αφήνω  λησμόνησαν  

παρκάρω  κοιτάζω  αφορά   

προσποιούμαι  γλεντώ  εκτύπωσα  
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Β΄ συζυγία: Α΄ και Β΄ Τάξεις 

Η β΄ συζυγία κάθε φωνής χωρίζεται σε δύο τάξεις.  

Στην τάξη α΄  ανήκουν τα ρήματα 

που έχουν κατάληξη  

• στην ενεργητική φωνή–άω, -

ώ (αγαπάω, -ώ) και  

• στην παθητική φωνή –ιέμαι 

(αγαπιέμαι).  
 

Στην τάξη β΄ ανήκουν τα ρήματα που έχουν 
κατάληξη  

• στην ενεργητική φωνή -ώ (τιμωρώ) 

•  και στην παθητική φωνή –ούμαι/-άμαι 
(τιμωρούμαι). 

ενεργητική 

αγαπώ ή αγαπάω 
αγαπάς 
αγαπά ή αγαπάει 
αγαπάμεή αγαπούμε 
αγαπάτε 
αγαπούν(ε) 

θεωρώ 
θεωρείς 
θεωρεί 
θεωρούμε 
θεωρείτε 
θεωρούν 

παθητική 

αγαπιέμαι 
αγαπιέσαι 
αγαπιέται 
αγαπιόμαστε 
αγαπιέστεή αγαπιόσαστε 
αγαπιούνταιή αγαπιόνται 

θεωρούμαι 
θεωρείσαι 
θεωρείται 
θεωρούμαστε 
θεωρείστε 
θεωρούνται 

θυμούμαι/άμαι 
θυμάσαι 
θυμάται 
θυμούμαστε/θυμόμαστε 
θυμάστε/θυμόσαστε 
θυμούνται 

 

Πολλά ρήματα της δεύτερης συζυγίας κλίνονται στην ενεργητική φωνή και κατά την Α΄ 

Τάξη και κατά τη Β΄ Τάξη. Π.χ.: 

 

Μιλώ 

μιλείς και μιλάς 

μιλεί και μιλά 

μιλάμε / μιλούμε 

μιλείτε και μιλάτε 

μιλούν / μιλάν(ε) 

Κατά τον ίδιο τρόπο κλίνονται τα ρήματα 

 

 πατάω, -ώ / συζητάω, -ώ / τραγουδάω, -ώ 

/ πονάω, -ώ / κινάω, -ώ / κουνάω, -ώ / 

χωράω, -ώ κ.λπ.. 

 

 

Ωστόσο, μερικές φορές η Τάξη που θα χρησιμοποιήσουμε για κάποια από τα ρήματα 

αυτά εξαρτάται από τα παρακάτω κριτήρια: 

      Από τη σημασία τους, π.χ. «λειτουργά ο παπάς», αλλά «λειτουργεί το σχολείο». 

      Από το φωνητικό της τύπο, π.χ. «κινάς / ξεκινάς / ξανακινάς να πας σχολείο», αλλά 

«κινείς το αυτοκίνητο». 

      Από το αν είναι παράγωγα ή σύνθετα, π.χ. «μιλάς και μιλείς», αλλά «συνομιλείς» / 

«χωράς και χωρείς», αλλά «προχωρείς, παραχωρείς, προσχωρείς, αναχωρείς» / «πονάς 

και πονείς», αλλά «προπονείς» κ.λπ.  
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Συγκεντρωτικός πίνακας  

Οι φωνές 

ενεργητική φωνή παθητική φωνή 

γράφω, γελώ, θεωρώ γράφομαι, γελιέμαι, θεωρούμαι 

ανήκουν όσα έχουν κατάληξη -ω στο α' 

πρόσωπο της οριστικής του ενεστώτα 

ανήκουν όσα ρήματα έχουν κατάληξη -μαι στο 

α' ενικό της οριστικής του ενεστώτα 

 

  

Οι συζυγίες 

α' συζυγία β' συζυγία 

γράφω - γράφομαι 

στην ενεργητική τονίζεται στην παραλήγουσα 

στην παθητική τονίζεται στην προπαραλήγουσα 

γελώ - γελιέμαι, θεωρώ - θεωρούμαι, 

θυμάμαι 

στην ενεργητική τονίζεται στη λήγουσα 

στην παθητική τονίζεται στην παραλήγουσα 

α' τάξη β' τάξη 

 

ώ ή άω  

άς  

ά ή άει  

-ιέμαι 

-ιέσαι 

-ιέται 

-ώ 

-

είς 

-εί 

-ούμαι ή -

άμαι 

-είσαι ή -άσαι 

-είται ή -άται  
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ΚΛΙΣΗ ΤΩΝ ΧΡΟΝΩΝ ΤΩΝ ΡΗΜΑΤΩΝ 

Α’ ΣΥΖΥΓΙΑ 
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Β΄ ΣΥΖΥΓΙΑ: Α΄ΤΑΞΗ 
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Β’ ΣΥΖΥΓΙΑ: Β΄ΤΑΞΗ 
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ΑΣΚΗΣΕΙΣ 

 

ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ ΠΑΘΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ 

Α΄ΣΥΖΥΓΙΑ Β’ ΣΥΖΥΓΙΑ Α΄ΣΥΖΥΓΙΑ Β’ ΣΥΖΥΓΙΑ 
 Α’ ΤΑΞΗ Β΄ΤΑΞΗ  Α’ ΤΑΞΗ Β΄ΤΑΞΗ 
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2. Να συμπληρώσετε τα κενά με τον κατάλληλο τύπο του ρήματος που δίνεται σε 
παρένθεση,  όπως στο παράδειγμα:  
 

– Εσύ ...............(συμφωνώ) με το πρόγραμμα της εκδρομής;  

→Εσύ συμφωνείς με το πρόγραμμα της εκδρομής;  
α. Στο μαγαζί του ο θείος μου .....................................(απασχολώ) τρεις υπαλλήλους.  
β. Είστε έτοιμοι; Σε λίγο .................................................(αναχωρώ)!  
γ. Οι γεωργοί ...............................(καλλιεργώ) τα χωράφια με σύγχρονα μηχανήματα.  
δ. Γιατί δεν .................................(προσπαθώ) να αλλάξεις τη ζωή σου;  
ε. Εσείς δεν ....................................(παρατηρώ) καμιά αλλαγή στη συμπεριφορά του;  
στ. Αν αργήσω το βράδυ, η μαμά μου .............................................(ανησυχώ). 
ζ. Τα δάση μας .....................................(απειλούμαι) από τους εμπρηστές. 
η. Κάνει πολλή ζέστη. ∆εν .......................................(κουνιέμαι) ούτε φύλλο.  
θ. Αυτά τα προϊόντα ....................................(πουλιέμαι) συσκευασμένα.  
ι. Οι κότες ......................................(κοιμάμαι) πολύ νωρίς.  
ια. ∆εν μιλάνε την ίδια γλώσσα, κι όμως............................. (συνεννοούμαι) μια χαρά.  
ιβ. ...................................(λυπάμαι) πολύ που δεν μπορέσαμε να φανούμε χρήσιμοι.  
ιγ. Ο παππούς μου ..........................................(παραπονιέμαι) για την υγεία του. 
 

3. Να συμπληρώσετε τα κενά με τον άλλο τύπο της προστακτικής του ενεστώτα ή 
του αορίστου, μεταφέροντας τις φράσεις στον πληθυντικό, σύμφωνα με το 
παράδειγμα:  
 

– Κολύμπα πιο γρήγορα. →Κολυμπάτε πιο γρήγορα.  

– Τραβήξου στην άκρη. →Τραβηχτείτε στην άκρη.  

α. Χτύπα την πόρτα πριν μπεις μέσα→ ..........................................  

β. Κράτησέ μου μία θέση→ ........................................................  

γ. Μάσα καλά το φαγητό σου→ ....................................................  

δ. Χαμογέλασε στο φακό! → ...........................................................  

ε. Φόρεσε τα καλά σου→ ...............................................................  

στ. Μέτρησε τα βιβλία σου→ ..........................................................  

ζ. Κράτησε την ψυχραιμία σου→ ...................................................  

η. Τράβα κουπί!→ .......................................................................... 

θ. Ασχολήσου με τη μουσική. →.................................................................. 

ι. Κρατήσου από το κάγκελο. →................................................................. 

ια. ∆ιηγήσου μου όσα θυμάσαι. →................................................................ 

ιβ. Θυμήσου πόσο κόστισε το φαγητό. →...................................................... 

ιγ. Περιποιήσου το φίλο σου. →.................................................................... 

ιδ. Μετρήσου να δω αν ψήλωσες. →........................................................... 
 

4. Να συμπληρώσετε τα γράμματα που λείπουν:  
 
συνάντ…...σε 
χαιρέτ…...σε 
γνώρ…...ζε 
άνθ...…σε 
σκορπ…...σει 

χτύπ...…σαν 
δάκρ…...σε 
λύγ...…σε 
γύρ…...ζε 
διαφήμ…...σε 

πούλ…...σε 
δάν...…σα 
ανησυχ...…σει 
μέθ...…σε,  
ξενύχτ…...σε

 


